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Budgetforlig med 
blå mærkesager 

Venstre stemmer sammen med 
det øvrige byråd ja, når 
kommunens budget kommer 
til endelig behandling på 
byrådets møde tirsdag. 

“Vi har fået et forlig med 
adskillige af vores ønsker 
opfyldt. Budgettet er mere blåt 
end rødt,” mener Venstres 
gruppeformand, Cathrine 
Riegels-Gudbergsen. 

Byrådets strid om den 
fremtidige skolestruktur - hvor 
de blå partier blev tromlet 
med stemmerne 16 mod 15 - 
har rejst spørgsmålet, om 
Venstre skal stemme for det 
samlede budget. 

Men selv om budgetforliget 
blev indgået, før de blå blev 
tromlet i strid om skolestruktur, 
bliver det stadig et ja. Der er 
halvanden million til en 
kunstgræsbane i Toksværd og 
penge til vedligehold af skoler. 
Og så er der spor ud mod et 
loft på 24 børn i skoleklasserne 
samt større tilskud til 
foreningers lokaleleje. 

“Derfor ville det være useriøst 
at stemme mod,” siger 
Cathrine Riegels-Gudbergsen. 

Portræt af Venstres kandidat i Næstved-kredsen:

Panton vandt over sine sår 
og skabte sin egen fremtid 
Nu gælder valget om at redde danskernes økonomi
Jacob Panton har prøvet det før: At stå i en kamp, der 
umiddelbart ser om ikke håbløs, så vanskelig ud. For 10 år 
siden, da han som kampvognskommandør i Helmand-
provinsen blev ramt af en snigskytte og granatsplinter 
adskillige gange, formåede han og hans besætning alligevel at 
nedkæmpe fjenden og bringe sig i sikkerhed. Jacob Panton 
nåede på felthospitalet omtrent at dø, da han hjerte stod stille 
i tre minutter. Men han blev genoplivet, og tog så fat på at 
genrejse sit liv fremfor at lade sig nøje med den 
førtidspension, myndighederne foreslog ham.

I dag står han overfor et folketingsvalg, hvor odds på forhånd 
ser svære ud. På landsplan står Venstre til en betydelig 
tilbagegang, og i Sjællands storkreds kan partiet måske 
forvente at få valgt fem kandidater ved valget 1. november.
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“Jeg gætter selv på, at de fire pladser vil gå til Morten Dahlin, Køge-kredsen, Jacob Jensen, Kalundborg-
kredsen, Louise Schack Elholm,  Ringsted-kredsen og  Sten Knuth fra Holbæk-kredsen. Det efterlader en 
enkelt plads, som vi nye kandidater kæmper om,” mener Jacob Panton. Blandt favoritterne er - ud over 
ham selv - Kent Kristensen fra Køge og Charlotte Bisserup Bechfeldt fra Greve-kredsen, vurderer han.

Pantons vej mod en politisk karriere har været meget anderledes end de flestes. Efter hjemkomsten fra 
Helmand ventede adskillige års hårdt arbejde med genoptræning. Undervejs fandt han ud af, at både han 
selv og andre veteraner savnede at kunne skydetræne, som de havde gjort som aktive soldater. Derfor 
oprettede han sammen med andre foreningen Veteranskytterne, der bruger civile skydebaner i 
hovestadsområdet til træning hver anden søndag. Panton fandt også ud af, at han er god til at rejse 
økonomisk støtte til veteraner og andre gode formål.

Ikke god til at sige nej
“Jeg er ikke så godt til at sige nej. Nogle havde brug for penge til en ny protese eller en kørestol. Andre til 
rejser til udlandet. Jeg rejste to millioner om året alene, men det blev for stressende,” siger Jacob Panton. 

Så Panton erkendte, at det er bedst at tjene pengene selv. Derfor ejer og driver han i dag en række 
virksomheder, med i alt 12 fuldtidsansatte plus omkring 100 veteraner, som arbejder på deltid. Mange 
soldater er jo tidligere håndværkere. “Hvis du er i stand til at bevæge dig gennem en stressende lufthavn 
på en uges rejse, så er du også i stand til at arbejde i en uge,” lyder Pantons ræsonnement. Og det virker.

Stødet til en politisk karriere kom i form af mødet med et bureaukratisk system i såvel kommune som i 
Forsvarets Veterancenter. Behandlingen af Jacob Panton blev styret af ubrugelige regler og kassetænkning 
frem for sund fornuft. Panton sagde nej tak til muligheden for førtidspension, og blev i stedet valgt til 
byrådet på Stevns for Venstre. At det blev netop Venstre og ikke et andet borgerligt parti, tilskriver Jacob 
Panton det faktum, at han i 2016 modtog Venstres frihedspris på partiets landsmøde. Ved kommunalvalget 
i 2019 blev han valgt til Region Sjællands regionsråd.

I dag, 10 år efter mødet med døden i Helmand, er Jacob Panton en travl mand på 40 år, gift med 
Charlotte, som er politibetjent på Københavns vestegn, og med hunde og tre børn i den moderniserede 
landejendom nær Hårlev. Dét sted finder man ikke lige uden en gps. Han har selskab på kontoret af en 
assistent, og for tiden bor der også en veteran med behov for midlertidigt tag over hovedet.

Jacob Panton gik ind i 
Forsvaret som 18-årig, og 
blev som kommandør på 
en Leopard 2 kampvogn 
udsendt til Helmand-
provinsen. I 2012 blev han 
under en heftig ildkamp 
mod Taleban alvorligt såret. 
Det førte i sidste ende til, at 
Panton gik ind i politik. 

Foto: Privatfoto
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Tiden til det politiske engagement konkurrerer derfor hårdt med tiden til forretningerne og familien. Og 
Jacob Panton lægger ikke skjul på, at politik kan føles som spild af tid. 

Omgivet af idioter
“Du sidder i masser af møder, som ikke fører til noget. At være politiker kræver, at du nogle gange er parat 
til at være omgivet af idioter. Nogle politikere er ikke klogere end kommunens forvaltning gør dem til, og 
andre er så kloge, at de ikke behøver hovedet. Samtidig har jeg set, hvor få vælgere der bestemmer, hvem 
der skal opstilles. Måske er det derfor, det ikke altid er de bedste, der vælges til kommuner og folketing,” 
siger han. Og medgiver, at han måske er meget bramfri i sin beskrivelse.

Har du selv været tilstrækkeligt synlig i Næstved-kredsen hidtil? 

“Jeg blev valgt som folketingskandidat første gang i 2018, og lange valgkampe tærer på kræfterne. Undervejs 
har jeg tænkt, om det her nu er det rigtige. Man skal skrive opslag på sociale medier, og tåle at få nogle hug. 
Alt er på bekostning af tid til familien og arbejde. Da de radikale før sommerferien stillede deres ultimatum 
om folketingsvalg, tænkte jeg: Åh nej. Nu skal vi være i “red zone” i fire måneder. Det er lang tid. ”

Til gengæld er Jacob Panton meget glad for opbakningen fra Næstved-kredsen og de gode venskaber, som 
samarbejdet har givet ham.

Og drivkraften er intakt, for landspolitik er nøglen til at skabe forandringer i blandt andet regeljunglen. 
Lige nu er Jacob Panton stærkt optaget af at hjælpe familierne økonomisk gennem energikrisen. Han 
mærker den selv, for energiregningen i den velholdte ejendom syd for Hårlev er steget fra 20.000 til 70.000 
kroner om året. På den baggrund er det helt urimeligt, at statens indtægter fra f.eks. moms på energi får lov 
at stige med mange milliarder kroner, mener han.

På spørgsmålet, om han fortsætter i politik, såfremt den næste kamp ender med nederlag, er svaret 
tøvende. “Jeg er ikke afklaret. Men jeg læner mig mest mod, at det er sidste gang, jeg stiller op, hvis jeg ikke 
bliver valgt. Og det er fordi politik trækker meget på familielivet. Selv når jeg er ude at rejse med familien 
skal jeg deltage i teams-møder. Som altså ofte ikke fører til ret meget.” 

Jacob Panton fortalte 
lørdag om sin vej fra 
livet som soldat til et 
liv som 
forretningsmand og 
politiker, da han 
sammen med 
Venstres medlemmer  
og gæster besøgte 
det gamle 
panserværksted i 
Kalbyris og 
Fredsskoven.  

Foto: Alfred Thomsen 
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